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POLITIEKE PARTIJ DEMOCRATEN 66
VERSLAG van de ALGEMENE LEDENVERGADERING, gehouden op 
1 november 1986 in de Flint te Amersfoort.

1. OPENING DOOR DE PARTIJVOORZITTER
Olga Scheltema opent de algemene ledenvergadering met de constatering dat 
deze ALV een nieuwe periode inzet. D66 is er weer helemaal, hetgeen blijkt 
uit de samenstelling van vertegenwoordigende lichamen. Er was een tijd 
van teruggang, die is nu gestopt. De AR heeft zich op haar nieuwe taken 
gestort. Met het verkiezingsprogramma als leidraad zijn wij aan de slag 
gegaan.
Vervolgens staat zij stil bij een aantal trieste gebeurtenissen, die het 
afgelopen jaar hebben plaatsgevonden. Zij memoreert drie partijleden, 
die zijn heengegaan: Frans Rogier, Roel Heskamp en Piet Zoun.
Vervolgens draagt zij de congresleiding over aan Wim van Hulzen, Michel 
Jager, Lies Mulderij en Herman Schaper.

2. BENOEMING NOTDLEN - EN STEMCOMMISSIE
In de stemcommissie worden bij acclamatie benoemd:
Paul Wessels (voorzitter), Ellen van Hulzen, Ad Jansen, Jan Piek en Minke 
Wijkmans,
In de notulencommissie worden bij acclamatie benoemd:
Magda Berndsen (voorzitter), Hans Grabant, Annelies Kuiper, Liet van Lynden 
en Tjerk Joustra.

3. TOELICHTING OP DE STEMPROCEDURE
De voorzitter van de stemcommissie geeft de volgende toelichting op de 
stemprocedure.
De zaken betreffende de Statuten dienen met 2/3 meerderheid te worden 
aangenomen, derhalve wordt dan ook gestemd met voor, tegen en bianco.
Zaken betreffende het huishoudelijk reglement dienen een absolute meerderheid 
te hebben derhalve wordt middels voor en tegen gestemd.

Ina Klaassen heeft een motie van orde ingediend t.w. motie 3.100. Het 
betreft de vragenronde Kamerleden.
Zij geeft de volgende toelichting: een aantal jaren geleden heeft het 
HB een vragenronde ingevoerd op de ALV. Het was op een moment dat duidelijk 
werd dat het congres het zat werd om alleen maar als applausmachine op 
te treden. Het is aan de leden om te bepalen of een vragenronde noodzakelijk 
is of niet. Daarom verzoekt zij het HB dringend om nu, maar ook voor de 
toekomst het agendapunt vragenronde weer op te voeren.
HB- Olga Scheltema: Het HB heeft bij het opstellen van deze agenda overwogen 
of het mogelijk zou zijn de vragenronde op te nemen. Gezien de voile agenda 
en het feit dat wij om 16.00 uur de zaal moeten verlaten, heeft het HB 
besloten dit punt thans niet te agenderen. Het is dus alleen uit praktische 
overwegingen dat het punt niet is vermeld op de agenda.
Stemming: verworpen.
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Financier-
Tor_ Kok - Er Hgf cu nu twee stukken voor, dr j^prrekeninc 19-5 
en de Eer;rotin^ .19 7» Er noe?it een a-ntal punten, Eet voc j. Jc.c'.rs_

conp:res werd dit jaar te vroeg; gehouden, de stukken warm toen 
nor r.iet klaar. Vandaar dat het nu nO£ aan de oroe is. Let ei^en 
•vemorer ledroep in 19o4t-/- f 60,000,—, in 1985 + -/- j 30,0
Br is dus sprake va.i. verbeterinp;# In 1984 "bed.roeg de b^drage 
van de contriluanten j 690,000f —, det is in werkelrkkiio 
f 748.756,— gerorden, Voor 1985 is opgenoisen j 716.4^-9, —.

De begroting voor 1987 wrkt op een aantal punten af van die van 
de voorgaande jarcn, De beminiginger konen er daardocr duide- 
Ipker uit. Verier zgn er drie nieuwe poster, wegent veranderd 
beleia, Sr wordt j35»dOO,— gereserveerd vocr de ledenwerfrcti., 
de dimstverlenirr zal worde. uitgebreid en het budget zorel 
als de basis zal versterkt worden, ri.n, de afdelingen,
Er is 44n iiotie ingediend voor de begroting 1987, ret b'treft do 
axdracht aan de regio voor j 10,— per lid. Dit sou /Id,50 
nooten uorden, De notie wordt afgeraden. In het verleden werd 
er fl2,50 betaald, net is tijdelgk verlaagd tot f 10, — .Dit kan 
niet zonaar worden vc-randerd, Er doet zich een technisch pro- 
blor-n voor. Doze begroting, evenals de regiobegrotingen, worc't 
nu vastgesteld. Op het voorjaarscongres van konend voorjaar 
ziulen de contributies en de regioafdracht voor 1988 behanJeld 
worden, Hp stelt dan ook voor besluiten voor de re^ioe-fdracLt 
op het kora end voor jaarscongres te nenen. Over 1987 is er al 
conforr de statuten een besluit genonen.



Jar. Ir^voc, voor^itter oo- i'-,sle :
}.:v k:m ^rrj, kort aijn, Jj? financiSle co’j-: L°rie vpn DmJ if r-crj k' - 
sonrcre, . et is riet r,o 'U^r een kasco'r'ia: ie, rr veejcci "rr.

v:-r Con^issariRsen, net verr^ande i.evoej d^vec er, Ze 
nit 5 l^den die 6 keer ’e j^ars net de "ekelt firarci^le "k3ic - 
^ ow" van D66, de r^rn inane esters van het HF f de StfT-t .'LTFIen de 
Jontre dero'v. .ten, IV; elkaar 20 jaar pennin^rieester ervari’v , ve-i- 
ppdert, nc ’bf'"oeierissen np-t de '''e^p^fTiokearotinc zpr; ■^ocrTe — 
houden as,n dr finr.nciSle co missie. Ret iinancife’le ref le: ^-nx 
voor op Vf rlilesin, en wordt ec>tcr striLkt nr£'eleeid. In roe 'e of 
sleciite t;Jden, financiSle paoklea.en tlpven tett. an. Z de le- 
grotinc van 19&a doet sick •. en paradox v. cr. Z Z; vrorrt verdedird 
d.oor TomlZok, die in 19S5 si echts 1 npp.nd penninjpneester is 
geweest, De eli ervoorafgaande Riaenden werd het werk geda.an door 
Edo Spier, Hg T„Terd ccnpagneleider en die ftmetie nag niet geco1"- 
Ein^erd wor: en ret het pen: ngneesterechap, Feicen verdienen do 
nodige cor.plirHj'ten, Edo Spier verdient ocl. hulde vcor de tvee

gevoard® canpagnes. Er dient een nieuv/e tweede gerningneester 
gelaosen te norden, leter van de FrandZaof '"oc st helass afhakon 
in verhand net verandering van werk, Als ad interin oplossing 
is Theo vrn En.pen emee belrst, ofschoon Irg niet als zodanig 
benoeitd is. Twee leden ner^n afscheid ve.n de financigle cor.r.is- 
sie, Ema, haassen wordt penningneester van de ISVI, Ze zal later 
echter wel weer in de financial® connissie terugkeren, vandaar 
geen fomeel afscheid, Dat geldt ook voor Andries Veldkar.p, die 
jaren lid is geweest van de comr<:issie,
Tenslotte adviseert de finaneiKle eon^iissie de jaarrekening 1985 
en de Eegroting lh‘~7 confom de cijfers vast te stellen en 
goed te keuren, En is sprake van zakelgke onbuigingen en het 
nieuwe beleid is p-untsgewics op0ononen, J-et is een uitgekiende 
begroting, slnitend en refe^l, Ook de finaneiSIe adainistratie 
wordt bedankt,

Hans van Oerle : heeft een vraag aan de penningneester. In de 
jaarrekening 1985 is een vmrdering op de Tweede Kamer-fraetie 
opgenomen von f 42,000,—, Is deze imniddels betaald, en hoe 
zit dat eigenlijk?

Toe Kok : De vordering betreft diensten en uitgaven van de frac- 
tie, Deze dient de fractie terug te betalen, De fractie kreeg 
ket bedrag zelf pas na 1-1-1986, Maar de vordering is innid- 
dels voldaan, De fractiebegroting is door een register-accoun
tant goedgekeurd.



Ten Kok : Sr in nietp voor voox'^ien, end^t diverse1 baten nu 
eerr*aal ‘ult Inin aard opeens oplronen# Te renker valt bpvoor- 
becld 3,an dc terup^ave vp:: social© prenies, of ande_ . ii.ci- 
denten, Decs docn rick- vTelir.waar elk jaar voor, maar o_„r als 
zodanip niet to vcoraion, Je noet niet op onverwachte neev^llers 
VG‘iruitlcpen. Zoistn is narvrell ks in de bet rotinp oncer te Iron 
en.

Arjen C:ostrp. : hotie 4.100
Gekoord de penning:'eester 7jal hij het advies van deze oveme- 
men en het voorstsl weer ter sprake bren gen op het ko^-end ^ocr 
jaareconpres, De ^otie vrordt nu ingetrokken, Voor het konend 
congres zal hij weer ingediend moeten warden,

Hans van Cerle ; V/a-ror. is de post diverse baten niet begroot? 
Over 1904 bodroep deze J'35.000, —, over 1985 j 25.000, —,
Als post heeft opnaae wel degelpk een functie, r.et nane in re- 
latie ^ot de uitraven.

Conaresvoorzitter; de jaarre’cening 1 985 is bij accla- 
inatie goedgekeurd, de begroting 1 987 is bij acclamatie 
vas tge s teId.



5. WIJZIGING STATUTEN EW 1IUISII0UDELIJK R15GLEMENT.

W1.1 zli^inr; op verzoelc van 
katern Democraat 3) Art, 
als bedoeld in art. 25:2 
twee zetels in de raad.

de Advlesraad (biz, 13 midden 
11,2 (was 71*2) "Elke re^io 
van de Statuten heeft tenminste

E^ou^ Cass^e- : Allereerst meet de vele energie van dc voorzitter 
van de rapport age coniissie geroered worden, inj is te ■besc!'_o‘aaren 
als de scbriftgeleerde van de partp net tetrekking tot de 
statuten en het huislou.'clpk reglement,
Br zgn een aantal stukken, De voorstellen in het Congrestoek 
betreffen de uitvoeringen van eerder genonen beeluiten, De 
wysigingen staan vermeil in de Denooraat nr, 5. Het betrej^t 
voomanelgk de "onverenigbaarheden", Er zijn een paar voorstellen 
a an toegevmegd, de adViesraad wordt het aantal m in inuni e den 
uitgebreid, Vervolgens korien de punten A,I _ «» 6 van pag, 7 van 
hit Congresboek ean de orde, den de onverenigbaarheden, c" e 
statuteiru siging en tenslotte het huishoudelnk reglencnt,

Zaal/snreekster : wil en krggt gelegenheid te spreken over 
deele idelingen, ■ .
Eerst vrordt de voorgestelde wijziging van het Huishoudelfk 
reglenent, zie Denokraat pag, 13> ontrent twee zetels per 
regio in de Adviesraad aangenonen,
Congresboek pag, 6, voorstel A - deelafdelinren :
Spreekster : Ze heeft een principiKel bezwaar tegen de tem 
deelafdelingen. In Amsterdam zijn enige jaren geleden stadsdeel- 
raden ingesteld, Toen is er aan het hoofdbestv.ur gevraa,gd, hier- 
omtrent iet§ te regelen, De afdeling kon slechts een comni3sie 
instellen, Het H.B. heef t dit geweigerd, P>et zou niet passen in 
een landelijk Huishoudelgk Reglenent, dat zou noeten geschied^n 
in het Huishoudelfk Rglenent van de afdeling Ansterdan, Ru is het 
dah geregeld, Ze wil echter een naamswi^ziging - deelafdeling zou 
subafdeling moeten worden, Ze vraagt zich af, of de schrijver van 
ket stuk hierontrent ooit de Moeite heeft genonen on contact 
met Amsterdam og te nenen over deelafdelingen.
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I jet Jansen : - Lid de^lafdelinc, ret hetreft art, 271 lie’ 5.
Len notie voor een 'l.L.V, dient door 5 r.ensen ondertekerr' te 
worden, Yaak sijn er niet meer dan 8 9 leden op een ver^rderinr,
Zou deae drenpel niet verlaagd krunnen worden tot ■bjjvoorteeld 2.

Bnoui£ Gas.s^e : Door vast, ondendneid van. da spreekster is hot 

pr^dvi-s deel^idelin en opgesteld. Over de teminolod'i^ is 
v:el depelfk nazrdaekt. Dr- terr'. '’smL-idelin£" is verworpen, 
daar deafkorting noeilrkhedrn geven, Hp heeft Legrip voor
het versoek van P, Jansen, Br Lestaat echtor een regeling voor 
wtaigingen van het hnishoudeljjk reglement, kat dient sekrifte- 
Ipk te gesekieden, en niet via een vraag op de A.I.V,, Dit van- 
vrege de consistentie net de rest van het reglenent. Wordt de 
drenpel van 5 te hoog hevonden, dan zal dit hp de volgende A.1,7' . 
aan de orde konen,

Spreekcter : De afkorting is geen prohD-een, Het son logvoorbeeld 
A.S.A.D. kunnen v^orden - de algenene suhaideling Ansterdan,

ngt voorstel stadsdeelraden -A- wordt aangenonen,

Yoorstel E ; wordt aangenonen.

Yoorstel G : xierstenning procedure,

Dit is ongenonen naar aanleiding van de recente gepoennteraadsver- 
kiesingen, Eierlp helhen zich een aantal incidenten voorgedaau, 
waardoor herstenn.ingen noodsakelpk waren, Ben nieuwe redactie 
kon niet v&lstaan. Vandaar nu een ingrijpend 'besluit. Het H.E. 
dient toestenning te geven,
Yoorstel 0 wordt aangenoren,

Yoorstel D ; Onvereni/baarh^den,

Br is in de Demokraat nr,5 een amendenent opgenonen, evenals 
in het congresboek op pag,5. Het H,B, is van »ening, dat over 
dit punt verwarring kan ontstaan, De uiteindelfke redactie wiikt
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af vf4j voorstel var 1^et 31,1,, 3>,u T/,Tcrden oc3: de oxT^ri^ e 
niveau a nor eon r-iae.l er^li^iet a^n de orde ^estt-ld, Er li t ecn 
ketiae voor uit har_dj.raTinL var de kestapaide praktijk of leet 
anccae uiterrtc : de onfforer-ifkaarkee en opheffen voor de pirate 
k?e:.er en hot }1.uro^ een rarlcrert, nlct vdor de Tweede . r/or,
Artidel 15 (Gorpresbcek, pac. 7) diert ale kspstokartikcl, ' ct 
or: vat van allee, Alf3 het an end event wordt aanaenonen, sal vocr^+cl 
D in die ein nTorden aanpepast*
het KoofdDestunr heeft vcrtevenvoordicende, 1chartiaendr en 
controlcrende taken ten aanzien van de verterernroordi^ende 
liojiSw^en, Ben vervrevenheid van becturen kan o; zick. handip 
zpn. Maar je sit dan vet je controlcrende functie. Er is spra- 
ke van nacht en ccntrole crop, he A.l.V. is ea _ter niet van 
gediend, Het H.H. heeft haar telkemiale prob^ren duioelk te 
naken, nsar dit is niet gelukt. Het ongaan .tt de nacht is hier 
aan de orde. In D66 staan de burgers voor nacht en voor de 
controls hierop, he parti; wordt ongeloofwaardig, als ze dit 
niet self toepast. Van daar het amenderent, ban kan het HZ veer 
net zelfvertrouven vender aan de arbeid,

Emin I'ypels : Toen de partij in 1966 werd opgericht, was 44n
uitgangspunt voor de leden, dat j,an het bonsendon in de partij 
geen leans gegeven noest worden, zoals dat elders wel gcscl.iedde,
De reveling o? trent een onverantwoorde cunulatie van functies 
most so blgven. In de praktijk echter is het bepasJ.de in ds sta
tu ten en reglerenten te ertreen, Het werkt voor bestuurl 'ke 
colleges belennerend. We zijn te ver doorgesls.gen naar de s.nderc 
kant, Ben geneenteraadslid dient geen beslissende sten in het 
afdelingsbeleid te hebben* In de relatie tussen de Tweede haner 
en het Hoofdbestuur dient er niet op ontoelaatb^re wise beSn- 
vloeding plants te vinden, Als het voorstel van hej; Hoofdbestuur 
wordt aangenonen, sou dit te stringent, te sterk zijn. Met name 
als zich goede kandidaten voordoen, Allereerst is het verbod 
van een lid van de Tweede Earner in het Hoofdbestuur van betekenis, 
Zo*n verl od is aanvaardbaar, Maar een conbinatie van lidnaat-



schappen van Berate Eaner of Buropees J p^rlenent zou mocel:,'k noe 
ten zpn, Ket sal niet vaak voorkonen, Zo'n verl od sou te ver ga 
Povendien noet niet verpeten worden, dat je cx als Conpres 
zelf "bjt bent, Zeker dan zal er peen groot gevaar voor belrngen- 
vexnenring aani/eaig s'Jn,

Evoud Cass^^ : kj^pels heeft ~el:jk, het congres is erb:',

Fred de Vries : ITypels naakt het be bont, F.erst zegt hp, dat 
D66 ppgericht is on het "bonzedon" tegen te gaan, Vervolgens 
g;egt hij, dat he b b.ijna niet voor zov kor'.en, Je hunt beter 
naar hnis gaan als je je eigen uitgangspunten niet kunt vaar- 
naicen.

Amendenent 5*C01 wordt aangenomen,

Yoorstel D wordt gocorrigc-erd : In 015.1 wordt "is" opgenonen 
tussen "geregcld" en "het lidna,atscha.p",

Artikel 28 ; lid 1, vpide regel : moet zijn : niet op,

Yoorstel q;ordt aangenonen.

Sta-tuten^ijsiring P3YI : geen amendenent
geen toelichting 
aangenomen

Statntemrijsiring partij : aangenomen



6. Presentatle kandidaten besturen en commlssies
Het hoofdbestuur geeft een nadere toelichting op de kandi- 
taten voor de financiele commissie, Volgens de statuten dienen 
de leden van de financiele commissie deskundigheid op dit 
gebied te bezitten.
Gezien de kwaliteit van de kandidaten ziet het hoofdbestuur 
geen aanleiding onderscheid naar deskundigheid aan te brengen. 
Vervolgens worden de kandidaten in de gelegenheid gesteld 
zich te presenteren.
De heer A,A. Veldkamp deelt mee reeds 1 zitfcLngsperlode deel 
uit te hebben gemaakt van de financiele commissie, zodat hij 
volgens de statuten de raaxiraale zittingsduur heeft overschre- 
den. Hij trekt zijn kandidatuur dan ook in.
Vervolgens worden A. Vermeer-Janse en R. Nieuwenhuis bij 
acclamatie gekozen tot lid van de financiele commissie.,

Vervolgens krijgen de vier kandidaten voor de drie vakante 
functies bij de geschillencommissie de gelegenheid zich 
te presenteren. Van deze gelegenheid wordt geen ge_ 
bruik gemaakt. Dit is voor een van de aanwezigen in de zaal 
aanleiding op te merken dat de kandidaten het blijkbaar niet 
de moeite waard vinden zich te presenteren en wat dan hun in- 
zet zal zijn in de commissie,
0. Scheltema antwoordt dat niemand verplicht is zich te presen
teren.

Ten aanzien van de kandidaten voor het PSVI-bestuur stelt 
P, Fokkink (rapportagecommissie) dat de hereh A,A, Oostra 
en J.L.J, Hogervorst geen kandidaat kunnen zijn omdat zij 
de maximale zittingstermijn hebben overschreden,
Nadat de nieuwe statuten van kracht zijn gevvorden kunnen 
zij zich bij het eerstvolgende congres opnieuw kandidaat 
stellen.
M.M, Versnel-Schraitz en M.A, Berndsen-Jansen worden bij accla
matie in het PSVI-bestuur gekozen.

Voor de functie van secretaris politiek wordt bij acclamatie 
Th.C, de Graaf gekozen.

Voor de functie van secretaris organisatie wordt bij acclama
tie J. Terpstra-Stegeman gekozen.
Voor de functie van tweede penningmeester presenteren de 
kandidaten zich c.q. laten ze zich presenteren.
In de landelijke verkiezingscommissie wordt bij acclamatie 
A.J.P.M, van der Avort gekozen.

In de prograramacomraissie worden bij acclamatie R.C.M, Chorus, 
H, Hoen en K.J.R, Klompenhouwer gekozen.

In de rapportagecommissie worden bij acclamatie A.M, van 
Wagenberg, R.P.M, van der Avort-Lier en P.F.W, Fokkink 
gekozen.
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In het SWB bestuur worden bij acclamatie J, van der Venn en 
P.H. Schouten gekozen.

IMa da vnr' da isaodiualan \'oo! dt-1 divejrc.a comnuvijoi vn.yl oe presentatie
van da kandioaten voor ae functie van voorzitter van het dagelijks bestuur.
Saskia van der Leo : benadrukt drie aspekten voor de komende periode. 1. D’66 meet 
in de toekomst tot een duidelijke stellingname komen over onderwerpen zoals euthanasie, 
kunst, cultuur en onderwijs. Z. Organisatorisch gezien schort het binnen D'66 aan 
het een en ander, want ondanks de vele creatieve geesten is het rendement niet 
optimaal. 3. Ook wat betreft de Public Relations kan er nog veel gedaan worden. De 
ideeen van D'66 worden door de omgeving niet altijd opgepakt. Er moet meer reclame 
gemaakt worden.
Zij zal buitengewoon verlof aanvragen voor tenminste een jaar, om de functie te kunnen 
vervullen. Plogelijk zal zij ook een tweede jaar beschikbaar zijn.
Stijn Verbeek ; refereert aan de geschiedenis. Dezelfde fouten zijn meermalen gemaakt. 
Zo zijn er diverse mislukte aanvallen op Rusland uitgevoerd. D'66 heeft groei, opgang 
en diepgang gekend. Nooit heeft dit geleid tot een stabiele positie van de partij.
Daarom is het belangrijk, nu het weer beter gaat met D'66, op alle niveaus aktief 
politiek te bedrijven, om de groei te continueren en de positie van de partij te verste- 
vigen. Een goede kadervorming is daarbij van wezenlijk belang.
Theo van Eupen ; geeft eerst een kort overzicht van de functies die hij binnen de 
partij vervuld heeft. Hij heeft zich kandidaat gesteld voor deze functie, omdat het 
week binnen de partij hem bevalt, evenals de mensen met wie hij samenwerkt. Hij 
wil zijn jarenlange ervaring gebruiken voor deze functie. Van belang is de vertikale 
doorstroming van gegevens binnen de partij, evenals een goede kadervorming. D'66 
moet het liberale erfgoed waarmaken en opnieuw vooruitlopen. Het huidige kabinet 
kan een kortzichtig beleid verweten worden. D'66 moet Mooruit kijken en de toekomst 
gestalte geven.
Tijdens het bezoek van de leden aan de stembus komt de mededeling van de congres- 
voorzitter dat Edo Spier (indirekt) gekozen is als nieuwe campagneleider voor de 
komende verkiezingen voor Provinciale Staten in maart '87.
Edo Spier geeft als reactie een terugblik op de afgelopen landelijke verkiezingen 
die 50 % winst hebben opgeleverd. Voor de komende verkiezingen voor Provinciale 
Staten is het probleem dat er i.h.a. weinig belangstelling bij het publiek bestaat*
Daar moet iets aan gedaan worden. De stijgende lijn van D'66 moet doorgezet worden. 
D'66 moet terugkomen met zes zetels in de Eerste Kamer. Campagne voeren kost veel 
geld, en bijdragen van leden blijven nodig. Slapende afdelingen moeten wakker geschud 
worden. Voor maart '87 moeten er 2CT nieuwe leden bij <omc" a1s be.djs dat D'66 
wel degelijk de v ierde g^ote partij \ an ’Niererlanc js.

Om een ledenwerfactie te stimuleren deelt hij het volgende mee: 
voor elk lid dat 2 nieuwe leden aanbrengt wordt een premie gegeven van 
I Peter Vos; voor elk lid dat 3 nieuwe leden aanbrengt J Laetitia de Haas, 
voor 4 nieuwe leden een Mart Kempers.
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7. Referendum
In deze algemene ronde zullen 7'sprekers aantreden.
0, Scheltema: met het voorstel inzakehet referendum wordt 
een belofte van de verkiezingscommissieingelost. De staats- 
commissie Biesheuvel heeft in haar eindadvies een unaniera 
advies uitgebracht over een correctief referendum,
De politiek zweeg over dit rapport, behalve D66. Dit is merk- 
waardig omdat de kamer zelf om het advies heeft gevraagd,
PvdA en WD beraden zich nu intern en het regeerakkoord stelt 
een beslissing in het vooruitzicht,
D66 loopt hierbij voorop. Het hoofdbestuur heeft in de reso- 
lutie een vorm van correctief referendum voorgesteld 
waarbij een aantal kie-zers de mogeliokheid heeft een referendu 
te vragen over door parlement aangenomen wetsvoorstellen en 
besluiten van raden en provinciale staten.
Het referendum houdt een soort vetorecht in.
Tot zover stemt de resolutie overeen met het advies van de 
coramissie Biesheuvel, Afwijkend is dat in het D66 voorstel 
alle wetsvoorstellen die door het parlement zijn aangenomen 
zonder uitzondering voor referendum in aanmerking komen, 
Bovendien zegt het voorstel de aantallen kiezers die om een 
referendum moeten vragen vast te leggen in een gev/one wet 
in plaats van in de Grondwet, Op deze wijze kan beter ingespeel 
worden op ervaringen.
Er is een aantal moties en amendementen ingediend, Deze zijn 
ruwweg in te delen in twee groqpen: ten aanzien van besluiten 
van de centrale overheid wil men uitbreiding van het voor refe
rendum in aanmerking komende beslui ten en ten aanzien van 
de decentrale overheid wenst men over het algemeen minder be
sluiten die jn aanmerki^0: komen, danwel nadere uitwerking van 
het voorstel op dit punt.
De argumenten van het Hoofdbestuur om aan het voorstel vast te 
houden zijn:
1, D66 is voor versterking en instandhouding van het parle- 

mentaire stelsel door macht en controle te scheiden. Uit- 
gegaan v/ordt van versterking van de rol van het parlement, 
niet van afzwakking. Tegen die achtergrond moet bekeken 
v/orden wat v/el en niet kan.
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De burgers roepen op een bepaald moment ho en het parlement 
, provinciale staten of gemeenteraad bepaalt hoe verder wordt 
gehandeld, Het is niet het volk die dat zegt. Dat zou 
veel meer in de richting van directe democratie gaan,
'iet hoofdbestuur ontraadt dan ook de amendementen en moties 
omdat deze ingaan tegen de doelstelling van de partij.
Ten aanzien van verworpen voorstellen wil een deed van de 
coraraissic ^iesheuvel inspraak van de burgers. Hat gaat meer 
in de richting van het volksinitiatief, He koppeling van 
referendum en volksinitiatief wordt ontraden omdat;
- de.kans is aanwezig dat er politiek draagvlak is voor een 

referendum, voor een volksinitiatief lijkt geen steun aanwezi
- gev/enste geleideli jkheid: een wijziging in het politieke be

sted vraagt gewenning, Eerst moet ervaring worden opgedaan me 
een beperkte vorm van directe inspraak en later kan eventueel 
verder worden gegaan,

Hovendien is in het advies van de commissie Biesheuvel het 
volksinitiatief te weinig uitgewerkt.
He resolutie beperkt zich tot aangenomen wetsvoorstellen orao , 
dan sprake is van een afgewogen voorstel met een heldere 
Taagstelling.

De heer Schertoink'(Nijmegen);
Vanuit de geschiedenis (v/ereldoorlog I) en het hedendaagse 
terrorisme pleit de heer Schermink voor een referendum omdat 
dan een nadrukkelijk beroep op de overheid mogelijk is,
de heer H, van der Dees (Den Haag)
He heer Van der Dees is van mening dat de resolutie van het 
hoofdbestuur moet v/orden aangenomen en niet ingewikkelder moet 
v/orden gemaakt. Hij brengt de op bladzijde 10 genoemde mogelijl 
heid naar voren dat een kabinet haar ganblijven verbindt aan de 
uitslag van het referendum, Haar zijn oordeel moet dat niet 
mogelijk zijn, omdat het in strijd is met het parlementaire 
stelsel. Er zou dan imraers een regering opstappen die het 
vertrouv/en van het parlement bezit. Alleen het parlement kan 
een regering wegsturen. Als toelichting<#woruit in de resolutie 
genoemd dat het ook in andere democratien goed gaat, Rij ve\ 
dere uitv/erking zal moeten worden gekeken waarom het plebicirai 
misbruik in andere landen niet voorkomt.
Het zou erg vervelend zijn als juist H66 op dit punt onderuit 
zou gaan met het verwijt dat te weinig respect wordt betracht 
voor de gekozen volksvertegenwoordiging.
de heer II, •ScWope*-
De heer Schae^tconcludeert dat de resolutie nauw aansluit 
bij het advies van de commissie Biesheuvel vanv/ege de hael- 
baarheid, Bij de ontvangst in het parlement ging het voorstel 
al voor vele to ver, *Tu gaat het er volgens hem alleen om 
waar 066 voor staat, Er spelen twee probleembenaderingen:
- de maatschappij is ingewikkeld, de burger kan niet alles be- 

grijpen en geeft zich over aan de volksvertegenwoordiging
- wij leven in een volwassen maatschappij met een uitgebreide 
informatiestroom waarin de burger zich moet kunnen uitspreker 
via direct referendum, niet correctief, Dan staat het referer 
dura tegenover het parlement, terwijl het een aanvulling moet 
zijn. Een referendum is behoudend en verouderd.
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PCX-De heer Schaaip pleit dan ook voor de rnogelijkheid tot referenda 
ten aanzien van alles dat in het parlement wordt behandeld 
en demogeliJkheidom met een volksinitiatief ±»'ts aan hot 
parlement voor te leggen.
Hij vraagt het congres zich niet te laten afschrikken door 
de moeilijkheid maar een politieke beslissing te nemen.

de heer J. Vis
De heer Vis wil een pleidooi houden voor aanvaarding van 
het correctieve referendum, i/Ieer en meer wordt geregeld 
in regeerakkoorden, Bij diverse wetsvoorstellen is het de 
vraag of het draagvlak buiten het parlement net zo groot 
is als daarbinnen, De burgers hebben vaak meer realiteits- 
zin dan het parlement, maarkunnen niets doen omdat de moge- 
lijkheid 'Van een referendum ontbreekt. Tfet referendum mag 
niet meer zijn dan een correctie omdat anders het vertegcn- 
woordigend stelsel wordt ondermijnd. Pet risico bestaat dat hei 
electoraat de samenhang in het beleid uit het oog verlicst,
De volksvertegenwoordiging v/ordt getoetst door de kiezers.
D66 raoet streven naar een sterk parlement tegenover een 
gekozen regering en raoet de kracht van het parlement niet 
verzwakken door verder te gaan dan een correctief referendum. 
Dezelfde arguraenten zijn in te brengen tegen het volksinitiatif 
Dat is verandering van de politieke structuur waarbij de1 
v/etgeving van de volksvertegenwoordiging v/ordt overgenomen,
De heer Vis acht de HB-resolutie een juiste v/eergave van 
v/at nodig is.

raw,I* Klaassen
mevrouw Klaassen stelt in principe voor een referendum te zijn, 
Maar dat referendum raoet danwel zinvol zijn, Alle beslissingen 
van de gemeenteraad en provincilae staten zijn aan een referendi 
onderworpen. Op landelijk niveau is dezaak grondiger over- 
dacht, Dr is wel heel snel eon koppeling gemaakt tussen 
alle besluiten van raad en PS en het referendum.
Dat gaat voorbij aan de coraplexe besluitvorming, ^r zijn 
niet zoveel autonome besluiten die raad en Staten kunnen 
nemen, De bevolking moet niet voor de gek v/orden gehouden. 
‘■levrouw Klaassen is voorstandster het referendum op decen- 
traal niveau te beperken tot autonome besluiten bijvoor- 
beeld ct beslissing wel of geen Olympische Spelen in Amsterdam, 
Br is een raaatschappelijk draagvlak voor een referendum, maar 
er moet nader onderzoek worden gepleegd naar de vraag welke 
besluiten op decentraal niveau in aanmerking komen,

de heer J, van Loon
De heer Van Loon vindt een groot nadeel van directe democra- 
tie dat er maar op l&n moment stemmingplaats vindt zonder 
dat correctie achteraf mogelijk is. De parlementaire derao- 
cratie is de echte democratie. In beginsel is d<eheer Van Loon 
tegen het referendum, het ene voorbeeld van echte democra
tie, Als extra bezv/aar noemt hij dat het niet mogelijk is 
over alle details echt te beraadslagen,
Bovendien kan geen rekening worden gehouden met minaerneden, 
er wordt geen nuance aangebracht alleen voor of tegen.



/v-

De individuen worden het derderangs kind van de democratie 
on koraen in cfe verdrukking,
Tenslotte meent de heer Van Loon dat degene die de vraag- 
etelling opmaakt een grote invloed heeft op de uiteindelijke 
uitslag.
In het algemeen dus geen pleidooi voor het referendum, maar 
wel voor het correctieve referendum van de commissie Eies- 
heuvel, omdat dat het primaat laat bij parlement en rege- 
ring, Als het parlementaire stelsel op dat punt goed genoeg 
zou functioneren was een referendum niet nodig, maar op 
sommige momenten komt men tot beslissingen die op deburgers 
bot en vreemd overkoraen. In diegevallen raoet het parlement 
op het matje kunnen worden geroepen. Het voorstel garandeert 
een voldoende hoge drempel.
De vraagstelling hoeft niet te worden geformuleerd omdat men 
kiest voor of tegen een door regering en parlement geredi- 
geerd wetsvoorstel,
De congresvoorzitter L, Mulderij beeindigt hierna het algeraene 
gedeelte over het referendum, Na de schorsing voor de lunch 
zullen de moties en amendementen worden behandeld, samengevoegd 
naar onderwerp.

8. Toesnraak voorzitter tweede-kamerfraktie
zie bijlage

9. Lunch

Schorsing voor de lunchpauze

10, vervo-1 ^ bchandeling referendum

Zoals gesteld v/orden de moties en amendementen in rneerdere 
groepen ingedelld met ongeveer hetzelfde onderwerp.
Per cluster zal worden gesterad.

(1, ingediend door afd. Breda, woordvoerder L.J, Gieuel,

De afdeling Breda acht bij monde van de heer Giebels het 
referendum een geweldig raiddel om de participatie in de 
democratie tevergroten; kittzeir kunnen meepraten tussen de 
verkiezingen door, Het is echter geen directs democratie. 
Het hoofdbestuur is omzichtig, maar een referendum is een 
eerste stap in degoede richting van directs democratie,
Het referendum moet de parlementaire democratie ondersteunen 
en niet ondermijnen. Als een wetsontwerp is aangenomen, kan 
het met een correctief referendum alsnog verworpen worden,
Aan ce motie is ten orechte een zin door het hoofdbestuur 
toegevoegd, Men daarover in plaats van de organen te beslis- 
sen" moet vervangen v/orden door "welke organen bij deuitvoe- 

■‘ ring daarvan gebonden zijn”,
Het hoofdbestuur is het slachtoffer vande voorstellen van 

■ commissie Biesheuvel, Er is alleen gekeken naar landen 
waar het referendum niet leeft, Daarom het voorstel: geen 
referendum achteraf maar vooraf, alle besluiten en accent 
bij het parlement.



reactie Foofdbestuur;
Als do bevoJking zich hcei't uitgesprokcn /.at hot jvirlo'ioul 
daaraan gebonden zi'^n* Dan treedt debevolking "in plaats 
van het parlement, wat een v;ezenlijkc aantasting van hot 
parleraentairo stelsel is,

De motie wordt verworpen.

2, iJ_7.104 ingediend door afd, '-iaaTssen/ARV Utrecht 
woorSvoerder II. Nijenhuis.
De heer Nijenhuis acht de motie een aanvulling op de HE- 
resolutie. De motie is bedoeld aan te geven wat het eind- 
doel moet zijn waar democraten naar moeten streven in 
het kader van radicale democratie. De indieners achten 
het nnttig dat het congres een uitspraak doet,
De strekking van demotie gaat vender dan een volksinitiatief. 
Kiezers moeton rechtstreeks bes.luiten kunnen nemen die tot 
v/etgeving leiden.
reactie Hoofdbestuur
Het einddoel van D66 zou directe democratie zijn, Dat is 
niet juist. We moeten juist streven naar een behoorlijk 
functionerend vertegenwoordigend lichaara,

De heer Nijenhuis raeent dat de motie bedoeld is als aanvulling 
op het vigerende stelsel van parlementaire democratie.

De motie wordt verworpen,

3, A[j_7,003_ ingediend door AHV Noord Brabant, woordvoerder A.Veldk 
AB_7.Q10 ingediend door AAV Ap^ldoorn/ARV Doord Brabant

^LL2i2i2 ingediend door ARV Noord Brabant, v;oordvoerder A.Veldk 
K;_7i10^ ingediend door afd, Utrecht, woordvoerder H, Gorissen

A. Veldkanp:
De heer Veldkamp meent dat de HB-resolutie maar een gedeelte- 
lijke uitwerking is van het verkiezingsprogramma. In het demo- 
cratische stelsel spelen verbonden van machten die niet demo 
cratisch zijn maar wel tot besluiten komen. In alle trappen 
van dat proces moet v/orden ingegrepen, niets stapsgev/ijs, Je 
moet uitspreken wat je als politieke partij wilt* wat je 
wilt bereiken, Om administratieve redenenen is het amendement 
in drieen igecpritst(003, 010 en 012) maar zij zijn onlosma- 
kelijk met elkaar verbonden.

II, Gorissen
De heer Gorissen zegt dat de afdeling Utrecht het referendum 
als eerste stap ^aarmeer zeggenschap voor de burgers ziet,
Daar moet het volksinitiatief bij worden betrokken, Het 
referendum is passief, Als je burgers actief wilt laten rnee- 
doen is volksinitiatief een noodzakelij?® aanvulling,
Het biedt burgers de mogelijkheid politieke patsteiling 
te doorbreken. De coramissie Biesheuvel acht het volksinitia
tief inpasbaar. Het hoort bij elkaar} er moeten complete 
goed doordachte plannen komen, Volksinitiatief moet aaar- 
bij betrokken worden en het volgend congres moet er op 
v/orden teruggekomen.



reactie Hoofdbestuur:
In de voorliggende motie ' en amendementen wordt gesuggereerd dat 
referendum en volksinitiatief voorstellen zijn die onlosmakelijk 
gekoppeld moeten worden. Het referendum is een veto-mogelijkheid 
het volksinitiatief houdt in dat een besluit van de bevolking 
het parlement kan dwingen tot lets dat ze niet gewild hebben. 
Directe democratie is een afzwakking van het parlementaire stel- 
sel,
De ervaring die wordt opgedaan met het referendum kan worden 
gebruikt bij het al dan niet instellen van een volksinitiatief. 
De voorstellen van de commissie Biesheuvel zijn op dit punt zo 
weinig uitgewerkt dat het niet verstandig zou zijn zich nu 
vast te leggen. Het is overigens wel verstandig om door te dis- 
cussieren. Koppeling kan echtcr funest zijn,
Een volgend advies van het Hoofdbestuur over het volksinitiatief 
moet niet eerder dan over 2-3 jaar komen, wellicht op nog langer 
termijn.
De heer Gorissen;
de commissie Biesheuvel doet geen huiswerk voor het congres.
D66 moet zelf voorstellen doen, Het volksinitiatief moet gekop
peld worden. Hij denkt aan een doordacht plan in het eerstvol- 
gende congres en niet op de middellange termijn.
De heer Veldkamp:
Het veto is volgens de voorzitter van het hoofdbestuur anders 
dan ons voorstel, De basis van ons voorstel en dat van het 
hoofdbestuur is hetzelfde. Het samenklonten van machten werkt 
in het hele traject. Die moeten overal moeten kunnen worden afge 
straft,
De amendementen AM 7.003» AM 7»010 en AM 7«012 alsmede de motie 
M 7.105 worden verworpen.

AM_7.004 ingediend door AAV Maarssen, woordvoerder H. Nijenhuis SR“2700/ ingediend door AAV Amsterdam, woordvoerder B, Robbers

De heer Nijenhuis: (
De heer Nijenhuis stelt dat de indienerw van het amendement 
is opgevallen dat het voorstel van het hoofdbestuur een asym
metric vertoont.
Inhoudelijk wordt bij een parlementaire behandeling weinig be- 
lang gehecht, behalve politick. Een goed voorbeeld hiervan is 
de behandeling van het eerste abortus-wetsontwerp,
Alle door de sprekers in de algemene ronde genpemde argumenten 
spreken voor het voorstel behalve Vis. Koppeling aan het volks
initiatief is een ander voorstel.
De regeling wordt weliswaar-dets ingewikkelder, maar dat mag niet 
de reden zijn om ervan af te zien.

Efc'heer Robbers:
De heer Robbers zegt namens de afdeling Amsterdam het eens te 
zijn met het voorstel van het Hoofdbestuur een correctief refe
rendum in te stellen als waardevolle aanvulling pp het par- 
lementaire systeem.
Als een wetsontwerp is aanvaard kan dit worden gecorrigeerd door 
een grotere meerderheid.



Dat zou ook moeten bij een verworpen initiatiefvoorstel, Dan be- 
staat een eindsituatie waarbij regering en parleraent het eens 
zi^n. Die overeenstemming moet wijken voor een zwaardere meer- 
derheid. Verworpen initiatiefvoorstellen ook onderwerpen aan 
het referendum is niet hetzelfde als verworpen wetsvoorstellen 
in zijn geheel onder het systeem te brengen, omdat er in 
dat geval nog andere stappen mogelijk zijn.
Het is niet erger dat de wetgever iets moet doen dat hij niet wil 
dan nalaten wat hij wel wil.
Vervolgens neemt de heer Gerritsen het woord. Het amendement 
van de afdeling Apeldoorn is ingedeeld in een andere categoric (door een misverstand) maar de afdeling vindt haar standpunt het 
meest terug in AM 7»007*
Er moeten meer wetsvoorstellen in aanmerking komen voor een refe
rendum dan alleen die die door het parlement zijn aangenomen.
reactie Hoofdbestuur:
In wezen is dit een discussie die lijkt op de discussie over het 
volksinitiatief, Het parlement heeft een wetsvoorstel niet 
gewild, Om welke reden dat is is een tweede vraag. De voorliggende 
voorstellen beogen dat iets dat het parlement niet heeft gewild 
aan een referendum wordt onderworpen en dat de wil van de bevol- 
king in plaats van het parlement komt, dat is gehouden iets te 
doen dat het niet wil,
De heer Robbers:
het betoog van het hoofdbestuur kan worden omgekeerd. De situatie 
die ik verdedig is hetzelfde, Het parlement wil wel in meerder- 
heid maar wordt tegengehouden,
Een correctief referendum nadat de parlementaire weg is afgerond 
kan betekenen dat het parlement iets niet moet doen dan de meer- 
derheid van debcvolking niet wil, Dat kun je ook omkeren,
AM 7»00if wordt verworpen
AM 7.007 wordt na schriftelijke stemming met 145 tegen en 147 stem- 
men voor aangenomen,

5. AM 7*006 ingediend door afdeling Haarlem
ingediend door AAV Rheden/Roozendaal;ARV Gelderland 
woordvoerder M, Louppen

mevrouw Louppen;
De commissie Biesheuvel staat unaniem achter een referendum, Dat is 
een eerste voorzichtige stap naarmeer invloed van de burgers op de 
besluitvorming van de regering. Door aansluiting te zoeken bij 
het advies van de commissie Biesheuvel wordt ds haalbaarheid ver- 
groot,
De motie stelt voor de in aanmerking koraende besluiten uit te 
breiden met niet wetgevende besluitvorming, Het gaat ora macht; 
wie heeft die macht, Als je meer macht aan de burgers wilt geven 
moet elders invloed-WOrden ingeleverd.Oat doet pijn, maar als 
we niet de moed hebben oplossingen te vinden blijft alles han- 
gen.



reactie Hoofdbestuur:
AM 7.006 zegt het referendum uit tebreiden tot algemene maat- 
regelen van beetuur, De bedoeling van het voorstel van het hoofd
bestuur is • de belangrijkste besluiten van het
parlement, en dat zijn de in wetsvorm gegoten besluiten aan een 
referendum te onderwerpen. Een AMvB is een uitvoeringsmaatregel, 
vastgesteld bij Koninklijk Besluit, Referendum zou in dat geval 
correctie op de regering en niet op het parlement zijn.
M 7.105 wil het referendum uitbreiden tot niet-wetgevende beslui
ten. Dat is niet verstandig, Er is een skala van moeilijke, niet 
afgewogen vraagstellingen, terwijl een referendum juist moet gaan 
over een duidelijk omschreven samenhangende vraag.
AM 7»006 en M 7«105 worden beide verworpen.

M 7*101 ingediend door ARV Noord Holland,woordvoerderl. Klaassen 
ingediend door AAVHilversum woordvoerder R. Schipper

mevrouw Klaassen:
Mevrouw Klaassen stelt dat de voorbereiding van een referendum 
op nationaal niveau grondig is geweest. Op dit niveau is een be- 
perking gemaakt tot wetgeving. Het wordt als een schrijnend 
gebrek ervaren dat de voorbereiding op decentraal niveau 
minder is. Daar worden alle besluiten van gemeenteraad en 
provinciale staten onderworpen aan een referendum, wat 
voorbijgaat aan de complexe besluitvorming.
De mate van zinvol zijn voor de burgers is in het geding.
De motie is niet bedoeld te komen in plaats van het voorstel, 
maar daaraan gekoppeld,
deheer Schipper:
de heer Schipper hecht veel waarde aan referendum in vele 
vormen. Hij wil laten onderzoeken hoe effectief een referen
dum op decentraal niveau is en wil daarom nu het centrale 
en het decentrale niveau loskoppelen, om tevoorkomen dat 
problemen op decentraal niveau de invoering op centraal ni
veau zouden blokkeren,
spreker Th, de Graaf {
De heer de Graaf proeft vrees voor het referendum op decen
traal niveau. Dit soort referendum is echter heel belangrijk 
Juist in het kader van de decentralisatie-gedachte, Juist 
op lokaal niveau moet de invloed van de kiezer groot zijn.
Ook andere politieke partijen onderzoeken . het referendum
op decentraal niveau.
spreker M. Jager:
de heer Jager stelt geen tegenstander te zijn van invoering 
van een correctief referendum op lokaal en provinciaal niveau.
De afgewogen keus die in het voorstel wordt gemaakt ten aanzien 
van een referendum op centraal niveau lijkt niet aanwezig bij 
een referendum op lokaal of provinciaal niveau.
In centraal niveau beperkt men zich tot wetgeving, waarom niet 
op decentraal niveau, Er zal zorgvuldig moeten worden nagegaan 
wat wel en wat niet aan een referendum kan worden onderworpen.
Een punt van onderzoek kan zijn of het niet beter is bij een 
goede opkomst de kiezer de mogelijkheid te geven de staten en ae raaate ontbinden.
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M 7.106 wordt toegevoegd aan deze cluster, ingediend door afdeling 
UirecEE, woordvoerder H. Goriesen.
de heer Gorissen:
de heer Gorissen is van mening dat deze motie gekoppeld raoet worden 
aan de resolutie. Er is onvoldoende uitgewerkt wat op lokaal 
niveau mogelijk is, zowel voor referendum als voor volksiniti- 
atief, De zaak is veel complexer en meer toegesneden op het 
niveau dat je wilt gebruiken.
Het hoofdbestuur moet de discussie coordineren en er in het 
volgende congres op terugkomen.
Overigens dient de zinsnede "de adviesraad gehoord" uit ct motie 
te worden verwijderd,
reactie hoofdbestuur:
Er is verschil tussen de diverse moties. 7«101 vraagt om nadere 
bestudering en 7.106 zegt, op lokaal en provinciaal niveau kan 
meer, kijk daar eerst naar.
Het referendum op plaatselijk niveau heeft wel aandacht gehad,
Het belangrijkste verschil is wetgeving en wetgeving plus bestuur.De belangrijkste t.aak van het parlement is wetgeving en van de raac 
en de staten is dat wetgeving In bestuur.
Niet alle besluiten van de raad en provinciale staten zijn onder- 
worpen aan een referendum. In de toelichting wordt gesteld dat 
er grenzen zijn. De bevolking kan niet degrenzen overschrijden 
waar de raad en provinciale staten aan gebonden zijn.
Wanneer er voor een besluit geen vrije beleidsmarge is is ook 
geen referendum raogelijk.
In motie 7*106 wordt gevraagdmeer mogelijk te maken op lokaal 
niveau, Dat is een opdracht voor de raad en de staten: Kijk wat
je nu al kunt doen zonder grondwetswi^ziging. Dat is geen taak 
van het hoofdbestuur, dat zou de decentralisatiegedachte onrecht 
aandoen, dat moet worden overgelaten aan de regionale besturen.
De heer Fokkink (rapportagecommissie) merkt op dat het verwarrend 
is dat amendementen en moties tegelijk worcbi behandeld, terwijl 
de resolutie nog niet is vastgesteld, Er zou eerst gekeken moeten 
worden hoe de resolutie eruitziet en dan pas moeten de moties aan 
de orde komen.
mw. Klaassen:
dezemotie is bepaaldniet tegen referendum op decentraal niveau, Het 
moet echter zinvol zijn en daarom is er de noodzaak te beperken tot 
autonome beslissingen, Dat komt overeen met de toelichting nu van 
het hoofdbestuur. In de resolutie staat echter ongeclausureerd: 
alle besluiten, De toelichting is daarmee in strijd met de in 
de Democraat gegeven toelichting,
reactie hoofdbestuur:
tegen 7«102 bestaat geen bezwaary zonodig ontkoppeling als dat 
nuttig blijkt,
de heer Gorissen:
de motie is niet bedoeld om het hoofdbestuur een opdracht te geven 
met een diktaat voor D66 te komen, maar om de discussie in de 
regie's te stimuleren, Eerst denken en in het volgende congres 
de beslissing.
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de heer Schipper:
Er is voldoende draagvlak voor referendum op centraal ni
veau, niet op decentraal niveau, Wanneer wordt losgekoppeld 
is er een betere kans op slagen,
M 7*106 wordt verworpen 
M 7.101 wordt aangenomen evenals M 7.102,
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7. ’ioties 7005 
7009

Jooct de Groot ; JUi de voorgaande notie aangaande decentralisatie 
is ver.rorpen, '"aar de uitntel notie dienaangaande is aan£ eno- 
nen, is het decentr^lisatieniveau buiten orde geraakt,

Conrres~voor2itter : Dit anendenent gaat over de teksi var de
resolutie, U kunt emee wacbten tot de EESolutie definitiei 
kont Vc*st te staan,

ko Anthonisse ; Als de aogel’-'kkeid tot corrigerer. bestaat, 
noet je je niet aan de correcties onttrekken, Indien bi^v, 
een geneenteraad referendabele beslissingen deifegeert aa,n 
bet college van burgereester en iretbouders, zou bet referen- 
dnn zijn invloed verlirsen, Alle besluiten, dio door de rrad be- 
horen te worden geno^ien, dienen referendabel te zijB.,

Joost de Groot : Vervrijst naar bet in de Denokraat nr 3 op
pagina 11 2e kolon laatste alinea en beginnend net de woorden 
"l<u de geneenteraad" gestelde, Dit zou nie'cs anders luiden 
dan hetgeen in notie 7005 bieromtrent is gesteld,

Olga Scbeltena : Het is goed te constateren, dat beide r.oties
niet dezelfde optiek hebben. Ee n referendum is bcdoeld als 
correctieniddel op vertegenwoordigende licbanen, Wat bier voor- 
gesteld wordt, is een cbrrectie op uitvoerende orgr^nen, Dat is 
van een andere aard, Als dit voorstel aangenonen wordt, zou dat 
een aannerkeltke uitbreiding betekenen, Als een geneenteraad 
zou besluiten, referendabele belluiten te delegeren, en de or— 
liggende geneentes bandhaven over een dergelijk soort b^sluit 
wel referentienogelijkheden, dan beeft dat binnen zo'n gemeente 
uit ziebzelf invloed, Het tij sal zicb dan vanzelf keren,
Maar deze uitbreiding gaat te ver, Het belangrykst blijft de 
referendummogelijkbeid voor raa^staten-beslissingen, Ze ontraadt 
dan 00k notie 7005, Hotie 7009 is \rat genuanceerder, Ben besluit 
over een onderwerp, dat tot de bevoegdbeid van een geReenteraad
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of van provincials staten 'taehoort, maar door dess pedelepserd is, 
sou ook referendakel raoeten zijn. Tocj‘_ geraak je na aarmE^e 
van deze motie op een hellend vlak, bpeen delegatiebesluit 
■blijft took ook de delegans, raad ox staten,altijd zijn bevoegd- 
heden houden, }Ie^ is uiteindelp’k de raad, die met nane de be- 
grotingsbevoegdheden koudt. De angst voor delegatie is aiet 
terecht. Op grond van de voorliggende resolutie kan de locale 
bevolking nog altijd het delega.tiebesluit self aanvesf ten, Aan- 
name van dit ar.en<ienent echter sou de zaok zel^f tegen houden, 
list hoofdbestuur ontraadt het dan ook,

ho Anthonisse : Ket sal niet gauw gebeuren, dc.t de nensen op 
de been kornen tegen een delegatiebeslu.it, Dat spreekt niet aan,
Kaar de na een delegatie door het dcsbetEeffends orgaan genonen 
inhoudel.’jke besluiten sullen dan alsnog de mensen op de been breng- 
en, Daar kont nog bij, da,t de exfecten van de neeste besluiten 
pas jaren later blijken, En dan is het te laat, Dan bl’jkt de 
pijn pas, De door de voorzitster genaakte opnerkingen over het 
heliend vlak is dan ook itiet juist, het gaat er niet on, uelk 
orgaan een. besluit neent, naar het gaat on de aard van de te 
nenen bcslissingen. Die bepaalt, of een besluit al dan niet 
onderhevig is aan een referendum.
Delegeert een geneenteraad een deel van sijn be-voegdlieden, gceft 
ze die weg, o,k,, dat noet i.e zelf weten, maar je ma.g niet ko- 
sien aan het grondrecht, dat een referendun ook alsclan mogelpk ( 
blpft.

De moties 7005 en 7009 worden vervolgens na sterming veCTrorpen,

8, De noties 7001, 7011 en 7015 worden per acclamatie aange- 
nonen, notie 7014 per acclarmtie afge-wezen*

De K.E.-resolutie -wordt vervolgens aangenonen.



9. Lotie 7.107

Urik van Keulfn : J^eer dan twee jaar geleden is er al een voor- 
stel tot een intern referendum gedaan, Cp veraoel- van tuv. de 
tweede kamerfractie, de B.E of 2 regio's zou een in em refeiren- 
dun genonden kunnen worden, uit te voeren door het H.I,,
Dat is #oen kennelfk te vroeg aangekaard* Ket werd dan ook 
verworneii, Nu is de tijd er missehien geschikter voor, net 
argument van de HE zal zrjn, dat binnen D66 er een sura um van di- 
recte democratic bestaat, en in zoverre niet te vergelpk^n is 
ect geneenteraden e*d*. ¥ij zijn ook f'emocratisclier, }<iet vergeten 
eebter noet worden, dat, ook op deze A.L#V*, slechts een kleine 
fractie van het toale ledenbestand actief is, Een intam refe- 
rendun is gewoon een vom van raadpleging, Ket is een sluit- 
stuk. In de notie is nog niets vastgelegd over de vom, Dat meet 
door het Eb uitgeT.Terkt worden, zo nodig met de hulp van d.e tegio 
Limburg, Het gaat er nujon, ox men al dan niet voor het idee is,

Olga. rJcheltena : Ben referendum is een correctie op een verteL,en- 
woordigend stelsel, D66 is dat juist niet. leder lid kan naar de 
A.I.Y. kouen en er stennen, Dat is de meest directe vom van 
democratic. Deter kan dat niet, Waar zijb we anders nee bezig,
De financiSn zijn weliswaar sluitend, maar roosklnurig is het 
alleziaal niet, Zo’n int»x?n referendum zou er g veel kosten, 
het brengt veel ronpslonp net zich nee, Het is rerkwo.ardig en 
overbodig, Ket KE ontraadt de notie dan ook,

Erik van Keuleu : Deze argunentatie van het HE is niet inhoude-
Ikk.

De motie wordt verworpen.
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11. A' ITU RLE POLI ri'CKE EOI'IES.

AR^> 1 1 . 1 00 en AI?P^ 11.101 " oucler 'nbeleid"
Het lib stelt voor deze moties over te nemen.
A PM 11.100 en APM .11,101 bij acclamatie a.’UiiTe noinen.

11,102 Lenze Scha^n : 1)06 Ig al jaren voor decentralisatio. Ze 
her ft -/oldoende vertro-nfe . in de locale democratic, r.otie

dier.t echter niet aan^snomen te wordcn, Het Kaner-hesluit is 
al er^ ceP-oeg.

Tom ho]: ; dij hlij-en voor de notie.

Jar Upland : Indian de notie weggaat, gaat daam.rc al het nerh 
van Louise Groenr.an ueg.

To hOh : De notie wordt over/^enonen,

De motie wordt aangenor.en,

11,103

Larie Louise Tieringa : De kinderopvang hevindt sich nog steeds
In het verdouhoekje, In de regeringsverklaring werd eon stand- 
punt "voor" ingenonen, Maarhij de besuinigingen van Lrinknan 
irordt er weer cen stand punt tcgen ingenonen, Kinistcr Eoning 
oriSnteert sic]: in SelgiH, Ken kan de schade voor de kinderop
vang beperken door hierbr) gebruik te waken van een terugplocg- 
regeling in de sorgsector, De na inneneing van de belastings- 
wgsiging voorstellen van de con::issie Oort vr.konende 
gelden ad j 125 milloen uit de aanvullende arbeidstoeslag voor 
twee verdieners net kinderen noet niet in de algejnene pot gestopt 
woroen, raaar gebruiv.on voor concrete projecten als de onderhavige

HP : De wotie wordt overgenonen.

De notie wordt per acclanatie aangsv.onen,

de HB-resolutie wordt uit taalkundige redenen niet oonfom de aan 
genowen motie 7.007 in regel 14 aangepast, »aar na regel 18 
als derde oordeelspunt,



APM 11,102 " opens telling gemeenteliuizen en andere 
openbaxe instellingen"
Jan Nijland: l)e niotie is bedoeld als aansporing, en 
als steun van Uet beleid van Louise Groenman,
Spreker De Tweede Kamer moet zich hier niet
mee bem.oceien,
Spreker Jan Traags Laat het uitstekende werk van 
Louise in de Tweede Kamer niet vallen,
AP11 1 1 , 1 02 na stemming aangenomen,

APM 11,103 "kinderopvang"
TIet HB stelt voor deze motie over te nemen,
APM 11,103 bij acclamatie aangenomen.

12 UITSLAG STEj 1MINGEW Eis VERKIL'ZIWGLJ.

In de Geschillencommissie zijn gekozen: Leo Zegwaard, 
Ploris Plate en liob Antonisse,
Als tweede penningmeester JJB is gekozen klip Huisman. 
V^oor de verkiezing van voorzitter DB zijn 439 stemmen 
uitgebracht. In tweede stemming is Saskia van der Loo 
gekozen tot voorzitster, (Stemmenaantal Saskia v.d.Loo 
23O, Stein Verbeeck 146)

13. TOLSPRAAK RIEURE TARTU VOORZITSTER.

14, SLUITIRG door de partijvoorzitster.
Nadat Olga Scbeltema de vertrekkende mensen uit Eerste 
en Tweede Kamer (Elida Wessel, Suzanne LischofT? Gerrit 
Mik) uit 'DB en verschillende commissies bedankt heeft, 
sluit Saskia van der Loo om 15«30 deze 43e ALV,




